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 الزام بانک ها بر اجرای قانون چک
 بانک مرکزی در بخشنامه ای به تمام بانک ها و موسسات اعتباری، 
بر ضرورت انجام اقدامات لازم در راستای ایجاد زمینه های اجرای 
مناسب و مطلوب قانون »اصاح قانون صدور چک« تاکید کرد.

به گزارش ایسنا، طبق اعام بانک مرکزی، در این بخشنامه که 
از طرف رییس کل این بانک به مدیران عامل شبکه بانکی کشور 
اباغ ش��ده، آمده اس��ت: مجوزهای بانکی و مبارزه با پولشویی در 
خص��وص تکالی��ف و الزامات قانون »اصاح قانون صدور چک« 
مبن��ی ب��ر تمدی��د مهلت اجرای قانون مزبور تا پایان س��ال جاری 
و نظام ه��ای پرداخت مبنی بر اعام زمان بندی عملیاتی س��ازی 
سامانه های مرتبط با اجرای قانون موصوف، به اطاع می رساند 
متاسفانه علی رغم تذکرات و توصیه های اکید این بانک، برگزاری 
نشست ها و کارگروه های تخصصی با مدیران و کارشناسان بانکی، 
همکاری، تعامل و هم سویی لازم در خصوص اجرای قانون مذکور 
در حد کفایت مشاهده نشده و باتوجه به عدم تمدید فرجه زمانی 
صدرالاشاره، مقتضی است مساعی لازم در راستای ایجاد زمینه های 

اجرای مناسب و مطلوب قانون موصوف صورت پذیرد.

 
سود نجومی چينی ها با برق ارزان ايرانی 

ادامه از صفحه یک... تمامی جهان تمرکز خود را بر روی رمزارزها 
گذاشته و انواع آن مشاهده می شود، در کشور ما مسئولان توجهی 
به این ظرفیت ندارند. این در حالی است که بزرگترین چالش کشور 
ما در ش��رایط کنونی، تحریم اس��ت و برای آن که این تحریم ها را 
دور بزنیم، ناچار هستیم کارمزدهای نجومی را به صرافان و دلالان 
بدهیم. در صورتی که با س��رمایه گذاری بر رمزارز، می توانیم به 
س��ادگی انتقال ارز به داخل یا خارج از کش��ور را انجام بدهیم. اما نه 
تنها به این ظرفیت توجه نکرده ایم، بلکه آن را دو دستی در خدمت 
فرصت طلبان کشورهای دیگر قرار داده ایم. اخبار استخراج رمزارز 
در کشورمان حکایت از آن دارد که به صورت غیرقانونی در بیابان ها، 
سوله های متروکه، مرغداری ها و کارخانجات انجام می شود. افزون 
بر آن عده ای نیز به صورت محدود در خانه ها اقدام به اس��تخراج 
رمز ارز می کنند که ماینرهای آنها توقیف و جریمه می شوند. جالب 
اینکه اگر روی رمزارز برنامه ریزی کنیم، از یک سو درآمد بسیار قابل 
توجهی نصیب اقتصاد کشور می شود و از سوی دیگر چرخه اقتصادی 
را که به دلیل ناتوانی در انتقال ارز به مشکل خورده، تکمیل می کنیم. 
امروزه شاهد تولید برق در کشور و رسیدن به خودکفایی هستیم و 
کار بدانجا رسیده که بخش قابل توجهی از برق تولیدی را به دیگر 
کشورها از جمله عراق صادر می کنیم که متاسفانه برای دریافت 
ارز آن با مشکل روبرو هستیم. این در حالی است که اگر برقی که 
به عراق صادر می کنیم، در اختیار تولیدکنندگان قانونی رمز ارز در 
داخل کشور قرار بدهیم، نه تنها ارزش افزوده قابل توجهی به دست 
می آوریم، بلکه برای گرفتن ارز ناش��ی از آن نیز ناچار نیس��تیم به 
ابزارهای غیر مستقیم بین المللی متوسل شویم. تاسف آورتر اینکه 
بزرگترین مرکز رمز ارز را چینی ها درکشورمان احداث می کنند و با 
برق ارزان ایران، پول های کانی به دست می آورند اما هنوز هیچ 
یک از مسئولان کشورمان پاسخ این سوال مردم را نمی دهند که 
چرا برای صدور مجوز مزرعه رمز ارز به متقاضیان ایرانی باید بیش 
از دو سال منتظر بمانند. جالب اینکه این مزرعه چینی به اندازه ای 
بزرگ است که برخی معتقدند قدرت برق کشور را به چالش می کشد 
و بنا به اخبار غیررسمی باعث خاموشی های گسترده در نقاط مختلف 
کشور می شود. بدتر اینکه در فصل زمستان برای تامین برق این 
مزرع��ه ه��ا  ب��ه خاطر کمبود گاز ناچاریم به جای گاز در نیروگاه ها 
مازوت بسوزانیم و به آلودگی هوا آنچنان دامن می زنیم که برای 
تنفس هم به مشکل می خوریم. تاسف آورتر این که مسئولان برای 
توجیه ناکارآمدی خود ناچار به طرح ادعاهای واهی و فرافکنی می 

شوند که آن نیز جای تعجب دارد.

گره كور اقتصاد ايران 
ادامه از صفحه یک...بهره بانکی و موضوعی طبیعی در جهان است. 
به طور کلی این یک راه حل کاسیک در جهان است که برای غلبه 
بر تورم به کار برده می شود. اما افزایش نرخ بهره در اقتصاد، کارکرد 
ضد رونق دارد. افزایش نرخ سود سپرده بانکی بر خاف تقاضای کل 
و نرخ سرمایه گذاری عمل می کند. البته اثر ضد رونق همیشه هم بد 
نیست؛ گاهی اقتصاد رونق بالایی پیدا می کند و خرید مردم و سرمایه 
گذاری افزایش پیدا می کند در حالی که اقتصاد گنجایش آن را ندارد، 
اینجاست که افزایش نرخ بهره می تواند مانند یک سرعت گیر مناسب 
عمل کند که اثر خوبی دارد. این تجویز برای شرایطی است که رونق 
اقتصاد از ظرفیت آن بیشتر باشد، اما در اقتصاد ایران که مسئله رونق، 
سرمایه گذاری و تقاضای بیش از اندازه مطرح نیست، نمی توان آن را 
راهکاری برای کاهش مشکات اقتصادی در نظر گرفت. با این حال 
مدتی است که موضوع صفر شدن بهره بانکی مطرح می شود در حالی 
که تبعات آن در اقتصاد ایران با جهان متفاوت است. بانک مرکزی امروز 
با چاپ پول و بالا بردن پایه پولی می تواند نرخ بهره را صفر کند اما این 
کار موجب افزایش انفجاری تورم خواهد شد. اکنون سوال اینجاست 
که بالا بردن نرخ بهره و کنترل حجم نقدینگی نمی تواند نرخ ارز را 
کنترل کند. پاسخ این است که در کوتاه مدت ممکن نیست، در واقع 
این موضوع طولانی مدت و مربوط به یک دوره 20 تا 30 ساله است. 
یکی از راهکارهایی که برای مدیریت تورم صورت می گیرد، هدف 
گذاری تورمی است که بتازگی از بانک مرکزی 22 درصد  اعام شد که 
یک اشتباه بزرگ بود. از آنجا که تورم در اقتصاد ایران تابع نرخ ارز بوده و 
نرخ ارز شاخصی نیست که در کنترل بانک مرکزی باشد، امکان مهار 
آن هم ممکن نیست، به معنای دیگر بانک مرکزی ادعایی را مطرح 
کرد که ابزار تحقق آن را نداشت. افزایش نرخ ارز به دلیل تحریم ها و 
افت درآمد نفتی است و ارتباطی با رشد نقدینگی سال ۹۷ و ۹8 ندارد 
یعنی اگر تحریم ها وجود نداشت نرخ ارز افزایش پیدا نمی کرد. درواقع 
میانگین رشد نقدینگی در ایران 2۷ درصد و متوسط تورم 1۹ تا 20 
درصد است و عامل ایجاد تورم ۴0 درصدی، تحریم است. در مقابل 
شاهد این هستیم که عده ای اعداد بزرگتری برای تورم را پیش بینی 
می کنند که زمزمه های افزایش تورم تا 50 درصد را نیز شاهد بودیم. 
اما نرخ تورم در سال آینده 50 درصد نخواهد شد، چرا که قیمت ارز به 

دلیل شرایط اقتصادی کوتاه مدت مهار می شود.

اقتصاد كلان

 گروه اقتصادی – كورش شرفشاهی: وقتی به زنجيره اظهارات 
مسـوولان و اتفاقات كشـور نگاه می كنيم، متوجه می شويم 
يك جای كار می لنگد. مدتهاسـت بحث اسـتخراج رمز ارز بر 
سر زبانها افتاده و افزايش روزافزون قيمت آن، جذابيت برای 
بدست آوردن نوع بيتكويين آنها را بيشتر كرده است. از سوی 
ديگر مسوولان دايم استخراج اين رمز ارز را غير قانونی اعلام 
كرده بودند تا آنكه پس از كشف ماينرهايی كه به صورت قاچاق 
وارد كشور می شد، دولت به سوی قانونی كردن استخراج اين 
نوع ارزها رفت. اما از آنجا كه در كشـور ما بروكراسـی  اداری 
وحشتناک است، اين فرصت را نيز از دست داديم و در حالی كه 
بسياری از كشورها در حال استخراج اين ارز درآمدزا هستند و 
كشور ما نيز با مشكلات بسيار تحريم رو به رو است، هنوز برنام 
خاصی برای مديريت در استخراج اين رمز ارز وجود ندارد و در 
حالی كه به ظاهر آقايان با استخراج آن موافق هستند، اما در 
باطن هيچ اقدامی برای سرعت دادن در استخراج آن صورت 
نمی گيرد. اين در حالی اسـت كه درآمدهای قابل قبولی می 

توان از اين راه بدست آورد.

بحران قطع برق � 
یکی از س��والاتی که در خصوص رمز ارز وجود دارد، این اس��ت 
که چرا مس��وولان این فرصت طایی را در اختیار کش��ورهای 
خارجی قرار می دهند. بتازگی انتشار اخباری در مورد فعالیت یک 
مزرعه استخراج بیت کوین در کرمان با سرمایه گذاری چینی ها، 
حاشیه س��از ش��د؛ اما آنها می گویند قانونی فعالیت می کنیم و در 
ماه ه��ای پی��ک مص��رف برق هم تعطیل هس��تیم. این در حالی 
اس��ت که برق کان ش��هرها قطع می ش��ود و مقامات می گویند 
دلیل آن کمبود گاز نیروگاه هاست. آلودگی هوا هم صدای مردم 
را درآورده که باز هم مس��ئولان دلیل آن را س��وختن مازوت به 
جای گاز اعام می کنند.در این میان، از مردم خواس��ته می ش��ود 
ی��ا مص��رف ب��رق و گاز را کاهش دهید یا تنفس مازوت را تحمل 
کنید. موضوع مزرعه بیت کوین در رفسنجان به ویژه از این نظر 
خبرساز شد که فعالان صنعت ماینینگ در ایران، از موانع پی در 
پی در مسیر فعالیت خود گایه دارند؛ در حالی که این مزرعه با 

سرمایه گذاری چینی ها شکل گرفته است.

قانونی فعالیت می کنیم � 
در پی انتشار این اخبار روابط عمومی گروه توسعه سرمایه گذاری 
ایران و چین اعام کرد که این گروه »با مشارکت سرمایه گذاران 
ایرانی و چینی با هدف پیشرفت روابط تجاری ایران در زمینه های 
تولید، تجارت و مش��اوره صنایع فلزات س��نگین و غیر فلزات، 
رمزارزهای دیجیتال و ساخت نیروگاه های گازی و خورشیدی«، 
ش��کل گرف��ت.در این پاس��خ از »مزرع��ه ماینینگ منطقه ویژه 

رفسنجان«، به عنوان یکی از پروژه های این گروه نام برده شده 
که با ظرفیت 1/2 میلیون ترابایت خروجی و با س��رمایه گذاری 
300 میلیون دلار در فازهای مختلف، احداث و راه اندازی ش��ده 
است.در این پاسخ ادعا شده که »مجموعه ایران و چین با دریافت 
کلیه مجوزهای قانونی اعم ازجواز تاسیس و پروانه بهره برداری 

در حال فعالیت« است.

تعطیلی در ۴ � ماه پرمصرف
آنها ادعا کرده اند که مزرعه ماینینگ رفسنجان ماهیانه 60 هزار 
مگاوات برق مصرف می کند و هزینه آن را با تعرفه تعیین شده توسط 
وزارت نیرو در ماه های سرد سال به مبلغ ۴000 ریال )معادل 10 برابر 
تعرفه صنعتی( می پردازد. ضمن آنکه این مبلغ با احتساب عوارض 
و مالی��ات ارزش اف��زوده ب��ه ح��دود ۴800 ریال برای هر کیلووات 
می رسد.همچین تعرفه برق در ۴ ماه گرم سال به میزان 16 هزار 
ریال برای هر کیلو وات است که به دلیل عدم صرفه اقتصادی این 
ش��رکت در تمام ۴ ماه به صورت کامل تعطیل بوده اس��ت. روابط 
عمومی این مرکز از راه اندازی فاز دوم این مرکز در آینده نزدیک 
خبر داده است. اما مزرعه بیت کوین کرمان روزانه با مصرف 120 
مگاوات ساعت برق، 1٫۷ بیت کوین استخراج می کند که سود آن 

به حدود یک میلیارد و 330میلیون تومان می رسد.

استخراج های غیر قانونی � 
در این شرایط دایم اخبار کشف ماینرهایی که به صورت غیرقانونی 

فعالیت می کنند، بگوش می رسد به نوعی که فرمانده انتظامی 
شهرس��تان رش��ت از کش��ف یکهزار و 800 دستگاه استخراج ارز 
دیجیت��ال قاچ��اق ب��ه ارزش 380 میلیارد ریال در بخش س��نگر 
شهرستان رشت خبر داد. این تنها یک مورد است که روزگذشته 
کشف شد و در تمامی نقاط ایران، افرادی با نصب ماینرها دست 

به استخراج غیر قانونی بیت کویین می زنند 

نحوه استخراج بیت کویین � 
ماینر س��خت افزار یا دس��تگاهی است که برای استخراج ارزهای 
دیجیتال مبتنی بر اثبات کار استفاده می شود. در حقیقت ماینرها 
با توان پردازش��ی که در اختیار ش��بکه قرار می دهند، به صاحبان 
خ��ود درآم��د می رس��انند. از هر س��خت افزار کامپیوتر که قدرت 
پردازش داش��ته باش��د می توان برای ماینینگ اس��تفاده کرد، اما 
نمی توان استفاده از هر سخت افزاری را به صرفه و منطقی دانست. 
به عنوان نمونه، اس��تخراج بیت کوین زمانی با پردازنده مرکزی 
کامپیوترهای معمولی ممکن بود، اما امروز اس��تخراج به صرفه 
 CPU این ارز دیجیتال فقط با دستگاه ای سیک ممکن است. از
اولین بار برای اس��تخراج بیت کوین در نس��خه های ابتدایی این 
ارز دیجیتال اس��تفاده ش��د. اولین پذیرندگان بیت کوین در سال 
200۹ تا 2010 با کامپیوترهای معمولی خود هزاران بیت کوین 
را استخراج کردند، اما خیلی زود با گسترش شبکه، قدرت هش 
ش��بکه بیت کوین به اندازه ای بالا رفت که دیگر اس��تفاده از این 
پردازنده ها سودآور نبود؛ تا جایی که بعضاً کل میزان بیت کوین 

استخراج ش��ده، کفاف هزینه برق دس��تگاه را نمی کرد. به تدریج 
استفاده از این سخت افزار در استخراج سایر ارزهای دیجیتال نیز 

کارآیی خود را از دست داد.

دولت بیت کویین استخراج نمی کند � 
زمزمه اس��تخراج رمز ارز از س��وی دس��تگاهها و ارگانهای دولتی 
و نظامی بارها مطرح ش��د که هنوز هیچ واکنش��ی نس��بت به آن 
ندیده ایم. اما سرپرست نهاد ریاست جمهوری گفت: اینکه گفته 
می شود دولت از بیت کوین استفاده می کند، یک جفا است. واعظی 
با بیان اینکه مس��ئله بیت کوین دو بار در کمیس��یون های دولت 
مطرح ش��د، کس��انی که می خواهند از بیت کوین اس��تفاده کنند 
باید از وزارت صمت اجازه بگیرند و وزارت نیرو هم تایید  کند که 
چگونه از آن اس��تفاده کنند گفت: بر این اس��اس، برای نصب در 
یک حدی اجازه هایی داده شده و معلوم است که آنها کجا هستند 
و می توانن��د ب��ا آنها ارتب��اط بگیرند و بگویند که مثاً در ماه های 
تابستان یا روزهایی که وارونگی هوا هست، استفاده نکنید یا در 
روزهای سرد استفاده کنید.وی افزود: امروز در دولت ادعایی شد 
که عاوه بر کس��انی که اجازه گرفتند، در برخی مرغداری ها و 
جاهای مختلف هم اینها اس��تفاده می کنند که رییس جمهوری 
به وزارت اطاعات و وزارت کش��ور دس��تور دادند با جدیت این 
مسئله را دنبال کنند و اگر در جایی از برق برای بیت کوین استفاده 

می شود، محکم با آنها برخورد کنند.

قطع برق استخراج کنندگان  � 
ام��ا س��خنگوی صنع��ت برق با اعام اینکه ب��ه طور کلی طبق 
تعرفه قیمت متوسط صادرات برق حدود 1000 کیلو وات ساعت 
اس��ت گفت: یک بیت کوین به اندازه مصرف 2۴ واحد مس��کونی 
در س��ال برق مصرف می کند، این یعنی احتمالا اس��تخراج هر 
بیت کوی��ن ۷2هزار کیلووات س��اعت برق مصرف می کند، این 
مصرف برق معادل روش��ن بودن ۷20 هزار لامپ 100وات به 
اندازه یک س��اعت اس��ت. مصطفی رجبی مشهدی بیان کرد: در 
حال حاضر با توجه به خاموش��ی ها در برخی از مناطق تهران و 
برخی از ش��هرها چیزی بالغ بر 260 مگاوات از انش��عابات مجاز 
بیت کوین یا همان ماینر ها را قطع کرده ایم به طوری که از روز 
گذشته ماینر های مجاز از دسترس خارج شده اند.او با بیان اینکه  
استخراج رمز ارز به معنای فشار بسیار زیاد به شبکه برق است، 
اظهار کرد: هر واحد تولید اس��تخراج رمز ارز در کش��ور به میزان 
28 تا 35 مش��ترك برق به صورت متوس��ط برق مصرف می کند 
که با افزایش چشمگیر این واحد ها در سراسر کشور به خصوص 
در کانشهر هایی از جمله تهران و تبریز شبکه توزیع نیروی برق 
دچار خس��ارت هایی جدی خواهد ش��د و در س��اعات اوج مصرف 

کمبود و قطعی برق خواهیم داشت.

تجارتازپیامدهایسوءاستفادهاستخراجکنندگانارزدیجیتالازبرقارزانگزارشمیدهد

  ردپای بیت کوین در آلودگی هوا و خاموشی ها 

اخبار كوتاه

مركز پژوهش های مجلس اعلام كرد

بدهی نجومی دولت به صندوق توسعه ملی
 مرکز پژوهش های مجلس شورای اسامی در گزارشی اعام 
کرد: بدهی های سررس��ید ش��ده دولت به صندوق توس��عه ملی 
در سال 1۴00 بسیار کاهش یافته و کمتر از  300میلیون دلار 
خواهد بود. این درحالی اس��ت که بدون احتس��اب این دو امهال 
انجام ش��ده، مجموع بدهی های سررس��ید ش��ده دولت در سال 
1۴00 به صندوق توسعه ملی در حدود 12 میلیارد و  221میلیون 
دلار و 500 میلی��ون ی��ورو به ص��ورت ارزی و 20  ه��زار میلیارد 

ریال به صورت ریالی خواهد بود«.
در ادامه گزارش بازوی کارشناسی مجلس و در پاسخ به این که 

آیا هیئت امنای صندوق توس��عه ملی، صاحیت امهال بدهی  
سررسیده شده دولت به صندوق توسعه ملی را دارد آمده است: 
به نظر می رس��د هیئت امنای صندوق توس��عه ملی صاحیت 
امهال بدهی سررسیده شده دولت را بدون اخذ اذن از مقام معظم 
رهبری ندارد. براس��اس بند 10 سیاس��تهای کلی برنامه شش��م 

توس��عه، مصارف صندوق توس��عه ملی باید از تکالیف بودجه ای 
مس��تقل بوده و ارائه تس��هیات از منابع صندوق توس��عه ملی، 

به صورت ارزی، صرفاً به بخش های غیردولتی مجاز است.
ای��ن گ��زارش م��ی افزاید: آنچه موجب رفع این مغایرت ش��د، 
حکم مقام معظم رهبری بوده اس��ت. از ش��روط حکم رهبری 

برای اس��تفاده دولت از منابع صندوق توس��عه ملی، بازپرداخت 
»کلی��ه تس��هیات اعطای��ی به این صندوق« بوده اس��ت و به 
همین جهت، پیشتر در قوانین بودجه )برای مثال در جزء »۴« 
بن��د »ه« تبص��ره »۴« قان��ون بودجه س��ال 13۹8 و جزء »1« 
بن��د »ز« تبص��ره ۴ قانون بودجه س��ال 13۹۷( تصریح ش��ده 
بود: »بازپرداخت تسهیات مذکور و نیز بازپرداخت تسهیات 
مربوط به برداش��ت دولت از صندوق در بودجه س��ال 13۹۷، در 
بودجه های سنواتی 13۹۹ تا 1۴0۴  منظور و به حساب صندوق 

توسعه ملی واریز شود«.

تولیدکنندهنیازمندحمایتبرایوارداتوصادراتاستحمایتازتولیدباکاهشمالیاتاز25به5درصد
  دبیر کمیسیون تلفیق بودجه 1۴00 در رابطه با درآمدهای مالیاتی در بودجه گفت: تمرکز 
ما بر حذف معافیت های بی مورد است. مالیات بر فعالیت های غیرمولد و موازی تولید مانند 
مالیات خودروهای لوکس نیز مدنظر کمیسیون تلفیق است. درآمدهای مالیاتی نباید به 
تولید فشار بیاورد، همچنین افزایش نرخ مالیات بر ارزش افزوده کار صحیحی نیست.

مجتبی رضاخواه گفت: ۴۷ درصد مردم خودرو ندارند، باید یارانه به جای خودرو به فرد اعطا 
شود. همچنین تولید باید تقویت شود. ما در کمیسیون تلفیق، مالیات بر تولید را کاهش 
دادیم و این مالیات از 25 درصد به 20 درصد تقلیل یافت.این نماینده مجلس ادامه داد: 

تنها 2۹ درصد منابع لایحه بودجه دولت، درآمدهای پایدار است. مابقی این درآمدها ناشی از اوراق قرضه، منابع نفتی و اوراق 
سلف نفت است. ما در مجلس تاش فراوانی داریم که درآمدهای پایدار 50 درصد افزایش پیدا کند و هدف اصلی افزایش 
مالیات، قشر مرفه، سوداگران و واردکنندگان است. در بحث مالیات خودروی لوکس، مجلس یک اقدام انقابی انجام داد و 

این مالیات را تصویب کرد. به تناسب ثروت باید به اقتصاد کشور کمک کند و مالیات بپردازند.

 رئیس اتاق اصناف تهران از تشکیل دوکارگروه برای حمایت از واحد های تولیدی خرد 
در اتاق اصناف خبرداد و گفت:ممکن است در این واحد های کوچک کالایی تولید شود 
که قابلیت صادرات را داشته باشد، اما توانایی صادرات برای آن واحد وجود نداشته باشد به 
همین دلیل در کارگروه مربوطه حمایت های لازم از این واحد ها انجام می شود تا بتوانند 
به حوزه صادرات وارد شوند قاسم نوده فراهانی تاکید کرد: البته برای نتیجه گرفتن و به 
ثمر نشستن این فعالیت ها در کارگروه صادرات نیاز به زمان است. وی گفت: خوشبختانه 
در حوزه تولید، اتفاقات خوبی در واحد های کوچک اتفاق افتاد؛ چند سال قبل بازار های 

ما مملو از کالا های وارداتی و چینی بود و اصناف ناخودآگاه فروشندگان تولیدی های چینی بودند، اما بعد از اعِمال تحریم ها، 
تولید در کشور رونق گرفت به طوری که شرایط فعلی در حوزه تولید، قابل مقایسه با 5 سال قبل نیست. رییس اتاق اصناف 
افزود: تولیدکنندگان توانایی و ظرفیت تولید کالا های با کیفیت را دارند با این حال نیاز به حمایت جهت روان کردن ورود 

مواد اولیه و تجهیزات و همینطور روان سازی در صادرات تولیدشان به کشور های دیگر وجود دارد.

 رابط ایران با بانک جهانی گفت: رفتار و سیاسی کاری 
بانک جهانی باعث اعتراض گسترده کشورها شد و بانک 
جهان��ی هم چاره ای جز اعتراف نداش��ت و اطاعیه ای 
صادرکرد مبنی بر اینکه در دو س��ال تقلب اتفاق افتاده 
و طب��ق گ��زارش رس��انه ها، رتبه حداقل چهار کش��ور 
آذربایجان، عربستان، چین و امارات در این تقلب تغییر 
کرده است. علی فیروزی در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه 
آمار بانک جهانی در مورد ایران منطقی نیس��ت گفت: 
نمونه های مختلف که به صورت عجیب و غریبی به نفع 
کشورهای دیگر اعمال شده را ارایه کردیم. وی افزود: در 
نماگر مالیاتی، بانک جهانی در برخی از موارد سیاسی گری 
می کند و در برخی از موارد هم نماگر بانک جهانی قابل 
قبول نیس��ت. برای مثال کش��ور بحرین مالیات ندارد و 
مبنای محاسبات زکات است و به همین دلیل رتبه یک را 

به این کشور داده اند. اما قاعدتا کشورهایی که نظام مالیاتی 
دارند باید با یکدگیر سنجیده شوند بنابراین کشوری که 
نظام مالیاتی ندارد مانند بحرین را نمی توان با کشوری 
مانند ایران مقایسه کرد. رابط ایران با بانک جهانی گفت: 
در بخش تجارت فرامرزی برای ایران کشورهای چین و 
کره جنوبی در نظر گرفته شد که این مقایسه ها منطقی 
نیس��ت و دائما به این موضوعات اعتراض کرده ایم اما 
پاسخ این بوده که این موضوعات مبنای روش شناسی 
بانک جهانی است. وی گفت: امسال برای اولین بار 11 
مورد اصاح شده برای راحتی و سهولت کسب و کار را 
ب��ه بان��ک جهان��ی اطاع دادیم و این 11 مورد اصاح را 
ب��ه اعض��ای اتاق های اصناف، بازرگانی و تعاون دادیم. 
رییس مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کسب 
و کار اف��زود: ج��واب نام��ه این بخش خصوصی را با مهر 
س��ه اتاق ترجمه و برای بانک جهانی ارس��ال کردیم اما 
بانک جهانی نپذیرفت و این سه اتاق بازرگانی، تعاون و 
اصناف را جزو بخش خصوصی نمی دانس��ت.  فیروزی 
با اش��اره به اعتراض کش��ورها در این باره اظهار داش��ت: 
کشوری مانند عربستان 22 میلیون دلار از بانک جهانی 
خدمات مش��اوره خریداری کرده اس��ت. این تضاد منافع 
و تضاد نقش مورد اعتراض کشورهای مختلف از جمله 

آذربایجان قرار گرفت.

تحلیلگر امور اقتصادی تاکید کرد: اقتصاد ایران برای رشد 
و پیشرفت به تعامل با دنیا و تحکیم روابط اقتصادی با سایر 
ش��رکای بین المللی نیاز دارد. اگر این مانع ایجاد ش��ده به 
واسطه قرار گرفتن در لیست سیاه FATF را از جلوی پایمان 
بر نداریم، به صور یقین حتی در صورت رفع تحریم ها هم 
در ایجاد چنین روابطی با مشکل بزرگی مواجه خواهیم 
بود. علی اصغر سمیعی زفرقندی در گفت وگو با ایرنا با تاکید 
بر این که اقتصاد ایران عاوه بر تحریم های بسیار شدید 
با مشکات فراوانی دست و پنجه نرم می کند گفت: ارز 
چند نرخی، نرخ تورم بالای 30 درصد، نرخ بیکاری بالا 
و نرخ بهره رسمی حدود 20 درصد از جمله مهم ترین این 
مش��کات هس��تند و هیچ کشوری در جهان، تنها اگر با 
یکی از این مشکات درگیر باشد، نمی تواند انتظار حرکت 
به سمت اقتصاد سالم و توسعه یافته را داشته باشد. وی 
افزود: در این ش��رایط اگر می خواهیم به س��مت توس��عه 
حرکت کنیم، باید بدانیم که با رفع موردی این مشکات، 
در وضعیت کلی اقتصاد تغییری ایجاد نخواهد شد. شرایط 
فعلی ایران نیاز دارد تا با بررسی همه جانبه این مشکات 
در کنار یکدیگر، تصمیمی کان برای رفع تمامی آن ها 
اتخاذ شود. این کارشناس بازار ارز در توضیح جایگاه مسئله 
FATF در اقتصادی کشور گفت: اگر وضعیت امروز اقتصاد 
ایران را به خودرویی توصیف کنیم که بنزین آن تمام شده 

 FATF و امکان خرید بنزین هم ندارد، عدم پیوس��تن به
مانند این است که بگوییم حالا که این ماشین نمیتواند 
حرکت کند، پس لاستیک های آن را هم پنچر کنند! در 
حالی که این نگاه اشتباه است و متولیان اداره کشور، باید 
امیدوار باشند که در آینده، امکان تزریق بنزین به این ماشین 
ایجاد خواهد شد و برای این که در آن روز امکان حرکت 
وجود داشته باشد، موظف هستیم تا از لاستیک های این 
ماشین بدون حرکت، حفاظت کنیم. زفرقندی ادامه داد: 
بنابراین در میان انبوه مشکاتی که اقتصاد ایران با آن ها 
مواجه هست، نباید بگذاریم مشکل جدیدی به آن اضافه 
شود. در این روزها با توجه به تغییر دولت در آمریکا، احتمال 
لغو بخشی یا همه تحریم ها و بازگشت آمریکا به برجام 
مطرح شده است، نگاه منطقی این است که ما خودمان را 

برای آن شرایط آماده نگاه داریم. 

سميعی بر خروج ايران از ليست سياه FATF تاكيد كردفيروزی از اعتراض به سياسی كاری گسترده خبرداد 

ايران نيازمند تعامل و تحكيم روابط اقتصادی با جهاناعتراف بانك جهانی به تقلب 
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